

更美的生命 12 —  
摩西的禱告 — 摩西 ( III )  
Higher Life 12 –  
PRAYERS OF MOSES – Moses (III)

12-13/8/2017  
竹園區神召會大埔堂  
PCHK Tai Po Church

張德明 Edmund Cheung

「摩西何時舉手，以色列人就得勝，何時垂手，亞瑪力人就得勝。」（出17：11）

*"As long as Moses held up his hands, the Israelites were winning, but whenever he lowered his hands, the Amalekites were winning." (Ex 17:11)*

## **引言Intro**

**Higher life – praying life 更美的生命 – 禱告的生命**

信心、愛心、盼望 – 反映在禱告中

**Faith, Love, Hope – reflected in prayer**

**摩西的禱告生命 PRAYERS OF MOSES**

## 1. Prayer is the beginning of Moses's ministry life – He prayed as God's friend 禱告開展了他的事奉人生 – 作為上帝的朋友

自摩西開始禱告，他生命就開始改變 As Moses began to pray, his life began to change

出 3 : 11-13 Ex 3:11-13

「摩西對神說：「我是什麼人，竟能去見法老，將以色列人從埃及領出來呢？說：「我必與你同在。你將百姓從埃及領出來之後，你們必在這山上事奉我；這就是我打發你去的證據。摩西對神說：「我到以色列人那裡，對他們說：『你們祖宗的神打發我到你們這裡來。』他們若問我說：『他叫什麼名字？』我要對他們說什麼呢？」（出 3 : 11-13）

*“But Moses said to God, "Who am I that I should go to Pharaoh and bring the Israelites out of Egypt? And God said, "I will be with you. And this will be the sign to you that it is I who have sent you: When you have brought the people out of Egypt, you will worship God on this mountain. Moses said to God, "Suppose I go to the Israelites and say to them, 'The God of your fathers has sent me to you,' and they ask me, 'What is his name?' Then what shall I tell them?" (Ex 3:11-13 NIV)*

**His conversation with God started very small and weak in chapter 3 but develops to a level of maturity in Ex 33:11-13**

摩西的禱告（與神對話）由弱小開始（出 3）變為成熟（出 33 : 11-13）

*“The LORD would speak to Moses face to face, as one speaks to a friend. Then Moses would return to the camp, but his young aide Joshua son of Nun did not leave the tent.” (Ex 33:11 NIV)*

「耶和華與摩西面對面說話，好像人與朋友說話一般。摩西轉到營裡去，惟有他的幫手，一個少年人嫩的兒子約書亞不離開會幕。」（出 33 : 11）

=> Prayer brings changes to our lives and ministries 禱告帶來生命的改變

## 2. Prayer is the Key to his Victory – He prayed as Warrior

禱告是他得勝的關鍵 – 作為戰士

Prayer changes the spiritual atmosphere 禱告改變屬靈領域

Ex 17:8-12 battle with the Amalek 與亞瑪力人爭戰 (出17:8-12)

*“The Amalekites came and attacked the Israelites at Rephidim. Moses said to Joshua, “Choose some of our men and go out to fight the Amalekites. Tomorrow I will stand on top of the hill with the staff of God in my hands.” So Joshua fought the Amalekites as Moses had ordered, and Moses, Aaron and Hur went to the top of the hill. As long as Moses held up his hands, the Israelites were winning, but whenever he lowered his hands, the Amalekites were winning. When Moses' hands grew tired, they took a stone and put it under him and he sat on it. Aaron and Hur held his hands up—one on one side, one on the other—so that his hands remained steady till sunset.” (Ex 17:8-12 NIV)*

「那時，亞瑪力人來在利非訂，和以色列人爭戰摩西對約書亞說：「你為我們選出人來，出去和亞瑪力人爭戰。明天我手裡要拿著神的杖，站在山頂上。於是約書亞照著摩西對他所說的話行，和亞瑪力人爭戰。摩西、亞倫，與戶珥都上了山頂。摩西何時舉手，以色列人就得勝，何時垂手，亞瑪力人就得勝。但摩西的手發沉，他們就搬石頭來，放在他以下，他就坐在上面。亞倫與戶珥扶著他的手，一個在這邊，一個在那邊，他的手就穩住，直到日落的時候。」(出17:8-12)

策略 = 戰鬥 + 禱告

strategy of winning - fighting + praying

摩西需要亞倫和戶珥 – 禱告的集體性 the necessity of Aaron and Hur - the collective prayer

=> Prayer brings changes to the spiritual realm 禱告轉化屬靈領域

### 3. Prayer is the top priority of his ministry – He prayed as intercessor 禱告是他事奉的最優先 – 作為代禱者

(a) Forgiveness of Israelites worship golden calf 赦免拜金牛之罪

*“Moses bowed to the ground at once and worshiped. “Lord,” he said, “if I have found favor in your eyes, then let the Lord go with us. Although this is a stiff-necked people, forgive our wickedness and our sin, and take us as your inheritance.” (Ex 34:8-9 NIV)*

「摩西急忙伏地下拜說：「主啊，我若在你眼前蒙恩，求你在我們中間同行，因為這是硬著頸項的百姓。又求你赦免我們的罪孽和罪惡，以我們為你的產業。」（出 34：8-9）

(b) Healing from serpent bite 醫治被毒蛇咬

*“they spoke against God and against Moses, and said, “Why have you brought us up out of Egypt to die in the wilderness? There is no bread! There is no water! And we detest this miserable food!” Then the LORD sent venomous snakes among them; they bit the people and many Israelites died. The people came to Moses and said, “We sinned when we spoke against the LORD and against you. Pray that the LORD will take the snakes away from us.” So Moses prayed for the people. The LORD said to Moses, “Make a snake and put it up on a pole; anyone who is bitten can look at it and live.” So Moses made a bronze snake and put it up on a pole. Then when anyone was bitten by a snake and looked at the bronze snake, they lived.” (Num 21:5-9 NIV)*

「就怨讟神和摩西說：「你們為什麼把我們從埃及領出來、使我們死在曠野呢？這裡沒有糧，沒有水，我們的心厭惡這淡薄的食物。於是耶和華使火蛇進入百姓中間，蛇就咬他們。以色列人中死了許多百姓到摩西那裡，說：「我們怨讟耶和華和你，有罪了。求你禱告耶和華，叫這些蛇離開我們。」於是摩西為百姓禱告 耶和華對摩西說：「你製造一條火蛇，掛在杆子上；凡被咬的，一望這蛇，就必得活。摩西便製造一條銅蛇，掛在杆子上；凡被蛇咬的，一望這銅蛇就活了。」（民 21：5-9）

⇒ Prayer brings healing and forgiveness 禱告帶來醫治與赦罪

⇒ Prayer brings changes to the destiny of the people 禱告扭轉命運結局

## 結語Conclusion

Higher life → Praying life, transformation life

更美的生命 – 禱告的生命

禱告開展了摩西的事奉人生 – 他作為上帝的朋友 Prayer is the beginning of his ministry – He prayed as God's friend

禱告是他得勝的關鍵 – 他作為戰士 Prayer is the key to his victory – He prayed as God's warrior

禱告是他事奉的最優先- 他作為代禱者 Prayer is the top priority of his ministry – He prayed as God's intercessor

---

Responding Song 回應歌：“我以禱告來到你跟前” “He is stronger”

---

背經：

書 1:9 下 “...你當剛強壯膽！不要懼怕，也不要驚惶；因為你無論往哪裡去，耶和華你的神必與你同在。” (書 1:9 下)

## 問題討論：

經文：

「摩西何時舉手，以色列人就得勝，何時垂手，亞瑪力人就得勝。」 (出 17:11)

1. 在摩西一生的事奉中，哪方面令你最深印象？哪方面是他得勝的關鍵？(a) 他的順服？(b) 他的學識？(c)他對以色列民的關愛？(d) 他的領導力？(e) 他的禱告？

2. 在摩西的禱告中帶來多方面的改變：(a) 禱告開展了摩西的事奉 - 作為上帝的朋友，(b) 禱告是他得勝竹的關鍵 - 作為上帝的戰士、(b) 禱告是他事奉的最優先 - 作為上帝的代禱。這三方面對你來說，你最想學到／經歷到的是哪方面？
3. 既然禱告帶來了多方面的果效，為何人仍疏於禱告呢？如何可以彼此激勵，多多禱告？
4. 你的禱告生命有甚麼可以改善的地方？怎樣可以有助你去改善這方面？